
  
 
 
 

 
 
 
 

لنماذج مختارة من ترب احواض  ةتحليل الخصائص الفيزيائية والكيمائي
 المنطقة المحصورة بين حوض وادي حجلان وحوض وادي القصر.

 

The Analysis of the Physical and Chemical Properties of 

Selected soil Samples from the Basins of the area between 

HajlanValley Basin and al-Qasr Valley Basin. 



 

 

 المستخلص
ان الاختلاف في انواع التربة في منطقة الدراسة ناتج عن الاختلاف في نوعية الصخور وتأثير العوامل    

الطبيعية التي ساهمت في تشكيل التربة اذ نتج عن هذه العوامل اختلاف الخصائص الكيميائية والفيزيائية للترب 
مل الرئيس في تشكيل الترب ، تم اخذ عينات ومن هذه العوامل عامل المناخ بعوامله المختلفة الذي يعد العا

للتربة وتحليلها للتعرف على الخصائص الكيميائية والفيزيائية لترب منطقة الدراسة والتي من خلالها 
وبالاستشارة مع ذوي الاختصاص تم تصنيف ترب منطقة الدراسة الى خمسة اصناف من الترب تختلف في 

)الحامضية والقاعدية( والتوصيل الكهربائي ونسبة كبريتات الكالسيوم خصائصها الكيميائية من تفاعل التربة 
وكربونات الكالسيوم والصوديوم كذلك الخصائص الفيزيائية من نسجة التربة واصنافها وحجم الرواسب 

 . المكونة لها من الرمل والطين والغرين
 التربةالكلمات المفتاحية: الخصائص الفيزيائية، الخصائص الكيميائية، 

 
Abstract 

The difference in the types of soil in the study area is caused by the difference in 

the quality of rocks and the effect of the natural factors that contributed to the 

formation of the soil, as these factors resulted in different chemical and physical 

properties of the soil, and one of these factors is the climate factor with its various 

factors, which is the main factor in soil formation. Soil samples were taken and 

analyzed to identify the chemical and physical properties of the soil of the study 

area, through which and in consultation with the specialists, the soil of the study 

area were classified into five types of soils that differ in their chemical properties 

from the interaction of the soil (acidic and basic), electrical conductivity and the 

proportion of calcium sulfate, calcium carbonate and sodium. Also, the physical 

properties of the soil texture and its types and the volume of sediments consisting 

of sand, clay and silt. 
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